



Africa Prepares for the Synod on Synodality

# SOME THEOLOGICAL AND CANONICAL MATTERS REGARDING SPECIFIC MINISTERIAL FORMS AND PASTORAL ISSUES (POLYGAMY, PERMANENT DEACONS, FEMALE DIACONATE)



Prof. Clement Majawa

Sheila Pires

Sr. Leonida Katunge

Giningakpio Dapu

Ogbuefi Tony Nnacheta

Bergerac Jeanstel Likibi

Sr. Agnes Sory

Sr. Josée Ngalula

Friday, 26th July 2024  
5 PM EAT, 4 PM Rome, 3 PM Nigeria

Meeting ID:  
81105097528  
Passcode: 638448



Learn More: <https://pactpan.org/synodal-conversations/>





L'Afrique se prépare au Synode sur la synodalité

# QUELQUES QUESTIONS THÉOLOGIQUES ET CANONIQUES CONCERNANT LES FORMES MINISTÉRIELLES SPÉCIFIQUES ET LES QUESTIONS PASTORALES (POLYGAMIE DIACRES PERMANENTS DIACONAT FEMININ)



Prof. Clement  
Majawa

Sheila Pires

Sr. Leonida  
Katunge

Giningakpio  
Dapu

Ogbuefi Tony  
Nnacheta

Bergerac  
Jeanstel  
Likibi

Sr. Agnes Sory

Sr Josée  
Ngalula

**Vendredi 26 Juillet 2024**  
17h00 EAT, 16h00 Rome, 15h00 Nigeria

Meeting ID:  
81105097528  
Passcode: 638448

Learn More: <https://pactpan.org/synodal-conversations/>

@Pactpan

@PanAfricanTheo

@Pactpan\_official

[pactpan.org](https://pactpan.org)



**PARTNERS**



**aciafrica**  
Association for Catholic Information in Africa





## AN AFRICAN PALAVER SERIES ON THE FUTURE OF THE CHURCH IN AFRICA

7th June -  
Sept 6th 2024  
Scan QR to Learn more



### **Week Eight: Some Theological and Canonical Matters Regarding Specific Ministerial Forms and Pastoral Issues (Polygamy, Permanent Deacons, Female Diaconate)**

“Church in Africa who do you wish to become today that will give you credibility?”- Cardinal Thiandoum

The *Synthesis Report* highlighted the need to “continue to deepen the theological understanding of the relationship between charisms and ministries in a missionary perspective” (SR 8i). The charismatic and ministerial dimensions of the Church are not opposed to each other, nor do they overlap. In different ways and with different levels of awareness and visibility, both are part of the life of each member of the People of God and of every ecclesial reality.

The Second Session of the XVI Ordinary General Assembly of the Synod of Bishops will address the question “How can we be a synodal Church in mission?”. The Assembly will be asked to propose practical ways, from a theological and canonical point of view, to promote and support the participation of all the baptized in the mission of the Church in different contexts.

Also in view of this commitment, it seems important to delve into some theological and canonical questions related to these matters now, including: the specificity of the sacramental *munus* (capacity); the relationship between the sacramental *munus* (capacity) (especially that deriving from the capacity to administer the Eucharist) and the ecclesial services necessary for the care and growth of God’s Holy People in view of mission; the origin of ministries; the charismatic dimension of the Church’s life; ecclesial roles and services that do not require the sacrament of Holy Orders; Holy Orders as a service and the problems arising from an erroneous conception of ecclesial authority; the role of women in the Church and their participation in decision-making/taking processes and community leadership.

There are some issues that have come up during this synodal process that are of pertinence to Africa. The response (s) from Africa will require a deeper penetration of our cultures and traditions in conversation with the received tradition to interpret, understand, and evaluate the options that are being presented. Africa might be the staging ground for new approaches to deepening the tradition, rediscovering some forgotten aspects of the tradition, or renewing the tradition through creative appropriation of the riches of African religio-cultural practices, and lived faith experiences through the celebration of our Catholic faith in Africa.

Some of the questions that have come up that will form the central themes for our palaver this week are:

1. **Polygamy:** The *SR* as well as the *Instrumentum Laboris* specifically mention the need for African voices on this pastoral issue. In the first part of the palaver, **Sr Leonida Katunge** (professor of liturgy, lawyer, women’s rights advocate, and coordinating servant II of PACTPAN) and **Sr Agnes Sory** (professor of Canon law, coordinating servant II of PACTPAN, and program coordinator of the certificate program in Transformational Servant Leadership program for African Religious) will help us to understand recent research on this pastoral issues and the canonical implications of what Africans are proposing. The first question for us in this first session is: Is the current pastoral approach to polygamy in Africa an adequate response to the presence of many polygamous families who wish to either join the Church as polygamous couples or to remain in the Church while taking a second wife? What proposals could be made to the theological commission studying this matter as an African pastoral approach (es) to this pastoral issue? (Sr Leonida). The second question for this session is: What canonical issues need to be understood, appreciated, retained or revised in the pastoral accompaniment of polygamous couples in Africa? (Sr Sory)

## PARTNERS



aciafrica  
Association for Catholic Information in Africa





## AN AFRICAN PALAVER SERIES ON THE FUTURE OF THE CHURCH IN AFRICA

7th June –  
Sept 6th 2024

Scan QR to Learn more



- In the second session, we shall dialogue on whether African needs new ministries in the Church or if the present pastoral structure in Africa should be maintained. During the synodal conversation and particularly at the First Session two issues came up among others: (i) the question of women's possible access to the diaconate: "Theological and pastoral research on the access of women to the diaconate [...], benefiting from consideration of the results of the commissions specially established by the Holy Father" (SR 9n); (ii) the acceptance of permanent married deacons in Africa. In this session, **Sr Prof José Ngalula** (a member of the International Theological Commission; a member of the in-depth commission 5 charged by Pope Francis with providing research and proposals on these questions; and a synod delegate) will provide the wider theological, conciliar, and cultural context for these proposals. **Ogbuefi Sir Tony Nnacheta**, Grand Knight of Sr Mulumba, and a businessman and sports administrator will provide a view from the pews on whether these new ministries are needed in Africa or not.

### Lessons from the Past

We must note as we prepare for this palaver and move forward with an African agenda, the need for boldness as Africans in presenting our proposals with conviction and with openness to listening to others. This is why it is important to go back to the past when our ancestors courageously proposed contextual pastoral approaches and co-responsibility in the life of the Church and created new ministries. At the Synod, held September-October, 1974, Bishop James Sangu of Mbeya Diocese, Tanzania (who died in 1998) was a General Relator. He presented the paper on the continent of Africa called, "Report on the Experiences of the Church in the Work of Evangelization in Africa." It was compiled from the answers to the questions of the *Lineamenta* from the African national and regional episcopal conferences. Section V, on "Communication of Experiences of Evangelization," treats the twelve subjects related to evangelization in the *Instrumentum Laboris*, but he boldly changed the structure of the working document, writing: "The order of subjects has been changed to state better the priorities and concerns of evangelization in Africa."

This courage to promote a Made-in-Africa approach led SECAM to publish their prophetic document, *Co-Responsibility in the Church*, for the 1974 Synod on Evangelization. SECAM proposed as follows: "the effective recognition of theological pluralism in the unity of faith which is capable of stimulating everywhere different methods for doing African theological research." This emphasis, the African bishops hoped, would deeply engage the fundamental aspirations of Africa. It also had the force of responding to the diverse questions posed by the faith of Africans. In addition, during this period the bishops of Africa desired to develop their own form of governance, pastoral life and juridical code of laws specific to African needs, cultural context, and mission. Theologian Elochukwu Uzukwu is right in making the following observations: "The experience of the African Catholic Church in the 1970s, culminating at the 1974 Synod of Bishops on Evangelization and the fourth general assembly of the Symposium of Episcopal Conferences of Africa and Madagascar (SECAM) in 1975, is inspirational. It blazes the trail for reform and renewal in the Church. The experience showed the African Church leadership assuming responsibility for the life and mission of the Church...They chose collaborative ministry and rejected clericalism while seeking for a more active laity; some of the bishops called for optional celibacy and Cardinal Malula of Zaire, for instance, would introduce the use of married lay ministers in his diocese."

--**Sheila Pires and Stan Chu Ilo**

1. Joe Healey, private correspondence, 2015.

2. "Africanisation réelle et cependant encore modeste — mais théologiquement propre qui s'efforce de répondre aux questions posées par nos divers contextes historiques et par l'évolution actuelle de nos sociétés : une pensée théologique à la fois fidèle à la tradition authentique de l'église, attentive à la vie de nos communautés chrétiennes et respectueuse de nos traditions..." — Tharcisse T. Tshibangu, *Le Concile Vatican II et L'Eglise africaine: Mise en Œuvre du Concile dans L'Eglise d'Afrique (1960-2010)* (Paris : Karthala, 2012), 131.

3. See Silvia Recchi, "Churches in Africa and the Adaptation of Church Structures," *Concilium* 2006/4 (2006): 63.

4. Elochukwu Uzukwu, unpublished essay, 2019.

## PARTNERS



aciafrica  
Association for Catholic Information in Africa





## UNE SÉRIE DE PALABRES AFRICAINES SUR L'AVENIR DE L'ÉGLISE EN AFRIQUE

7th June -  
Sept 6th 2024

Scan QR to Learn more



### **Huitième semaine : Quelques questions théologiques et canoniques concernant des formes ministérielles spécifiques et des questions pastorales (Polygamie, Diares Permanents, Diaconat Féminin)**

« Église en Afrique, qui veux-tu devenir aujourd'hui pour être crédible ? » - Cardinal Thiandoum

Le Rapport de Synthèse a souligné la nécessité de « continuer à approfondir la compréhension théologique de la relation entre les charismes et les ministères dans une perspective missionnaire » (SR 8i). Les dimensions charismatiques et ministérielles de l'Église ne s'opposent pas l'une à l'autre et ne se chevauchent pas non plus. De différentes manières et à différents niveaux de conscience et de visibilité, elles font toutes deux partie de la vie de chaque membre du Peuple de Dieu et de chaque réalité ecclésiale.

La deuxième session de la XVI<sup>e</sup> Assemblée Générale Ordinaire du Synode des Évêques abordera la question « Comment pouvons-nous être une Église synodale en mission ? ». L'Assemblée sera invitée à proposer des moyens pratiques d'un point de vue théologique et canonique pour promouvoir et soutenir la participation de tous les baptisés à la mission de l'Église dans différents contextes.

Dans cette perspective, il semble important de se pencher sur quelques questions théologiques et canoniques liées à ces sujets, y compris : la spécificité du munus (capacité) sacramentel ; la relation entre le munus (capacité) sacramentel (en particulier celui découlant de la capacité d'administrer l'Eucharistie) et les services ecclésiaux nécessaires au soin et à la croissance du Saint Peuple de Dieu en vue de la mission ; l'origine des ministères ; la dimension charismatique de la vie de l'Église ; les rôles et services ecclésiaux qui ne nécessitent pas le sacrement de l'Ordre ; l'Ordre sacré comme service et les problèmes découlant d'une conception erronée de l'autorité ecclésiale ; le rôle des femmes dans l'Église et leur participation aux processus décisionnels et à la direction communautaire.

Certaines questions sont apparues au cours de ce processus synodal, qui sont pertinentes pour l'Afrique. La réponse (les réponses) de l'Afrique nécessitera une pénétration plus profonde de nos cultures et traditions en dialogue avec la tradition reçue pour interpréter, comprendre et évaluer les options présentées. L'Afrique pourrait être le point de départ de nouvelles approches pour approfondir la tradition, redécouvrir certains aspects oubliés de la tradition ou renouveler la tradition par une appropriation créative des richesses des pratiques religio-culturelles africaines et des expériences de foi vécues à travers la célébration de notre foi catholique en Afrique.

**Quelques-unes des questions qui ont émergé et qui formeront les thèmes centraux de notre discussion cette semaine sont :**

**Polygamie :** Le SR ainsi que l'Instrumentum Laboris mentionnent spécifiquement la nécessité de voix africaines sur cette question pastorale. Lors de la première partie de la discussion, Sr Leonida Katunge (professeur de liturgie, avocate pour les droits des femmes et servante coordonnatrice II de PACTPAN) et Sr Agnes Sory (professeur de droit canonique, servante coordonnatrice II de PACTPAN et coordinatrice de programme pour le programme de certificat en Leadership Servant Transformationnel pour les Religieuses Africaines) nous aideront à comprendre les recherches récentes sur cette question pastorale et les implications canoniques de ce que proposent les Africains. La première question pour cette session est : La réponse pastorale actuelle à la polygamie en Afrique est-elle une réponse adéquate à la présence de nombreuses familles polygames qui souhaitent soit rejoindre l'Église en tant que couples polygames, soit rester dans l'Église tout en prenant une deuxième épouse ? Quelles propositions pourraient être faites à la commission théologique étudiant cette question comme une (des) approche(s) pastorale(s) africaine(s) de cette question pastorale ? (Sr Leonida). La deuxième question pour cette session est : Quelles questions canoniques doivent être comprises, appréciées, conservées ou révisées dans l'accompagnement pastoral des couples polygames en Afrique ? (Sr Sory).

## OUR PARTNERS



aciafrica  
Association for Catholic Information in Africa





## UNE SÉRIE DE PALABRES AFRICAINES SUR L'AVENIR DE L'ÉGLISE EN AFRIQUE

7th June -  
Sept 6th 2024

Scan QR to Learn more



**Session sur les nouveaux ministères et structures pastorales en Afrique** : Dans la deuxième session, nous dialoguerons sur la nécessité pour l'Afrique de nouveaux ministères dans l'Église ou si la structure pastorale actuelle en Afrique doit être maintenue. Pendant la conversation synodale et particulièrement lors de la Première Session, deux questions ont émergé parmi d'autres : (i) la question de l'accès possible des femmes au diaconat : « La recherche théologique et pastorale sur l'accès des femmes au diaconat [...] bénéficiant de la prise en compte des résultats des commissions spécialement établies par le Saint-Père » (SR 9n) ; (ii) l'acceptation des diacres mariés permanents en Afrique. Dans cette session, Sr Prof Josée Ngalula (membre de la Commission Théologique Internationale ; membre de la commission approfondie 5 chargée par le Pape François de fournir des recherches et des propositions sur ces questions ; et déléguée synodale) fournira le contexte théologique conciliaire et culturel plus large pour ces propositions. Ogbuefi Sir Tony Nnacheta, Grand Chevalier de Sr Mulumba et homme d'affaires et administrateur sportif, donnera une vue d'ensemble des laïcs sur la nécessité ou non de ces nouveaux ministères en Afrique.

### Leçons du passé

Nous devons noter, alors que nous nous préparons à cette discussion et avançons avec un programme africain, la nécessité d'audace en tant qu'Africains dans la présentation de nos propositions avec conviction et avec ouverture à l'écoute des autres. C'est pourquoi il est important de revenir sur le passé lorsque nos ancêtres proposaient courageusement des approches pastorales contextuelles et la co-responsabilité dans la vie de l'Église et créaient de nouveaux ministères. Au Synode de septembre-octobre 1974, l'évêque James Sangu du diocèse de Mbeya, en Tanzanie (décédé en 1998), était un Rapporteur Général. Il a présenté le rapport sur le continent africain intitulé « Rapport sur les expériences de l'Église dans l'œuvre d'évangélisation en Afrique ». Il a été compilé à partir des réponses aux questions du Lineamenta des conférences épiscopales nationales et régionales africaines. La section V sur « Communication des expériences d'évangélisation » traite des douze sujets liés à l'évangélisation dans l'Instrumentum Laboris, mais il a audacieusement changé la structure du document de travail en écrivant : « L'ordre des sujets a été modifié pour mieux énoncer les priorités et les préoccupations de l'évangélisation en Afrique. »

Cette audace de promouvoir une approche "Made-in-Africa" a conduit le SCEAM à publier leur document prophétique Co-Responsibility in the Church pour le Synode de 1974 sur l'Évangélisation. Le SCEAM a proposé ce qui suit : « la reconnaissance effective du pluralisme théologique dans l'unité de la foi, capable de stimuler partout des méthodes différentes pour mener des recherches théologiques africaines. » Les évêques africains espéraient que cet accent engagerait profondément les aspirations fondamentales de l'Afrique. Il avait également la force de répondre aux diverses questions posées par la foi des Africains. De plus, pendant cette période, les évêques d'Afrique désiraient développer leur propre forme de gouvernance, de vie pastorale et de code de lois spécifiques aux besoins, au contexte culturel et à la mission africains. Le théologien Elochukwu Uzukwu a raison de faire les observations suivantes : « L'expérience de l'Église catholique africaine dans les années 1970, culminant au Synode des évêques de 1974 sur l'évangélisation et la quatrième assemblée générale du Symposium des Conférences Épiscopales d'Afrique et de Madagascar (SCEAM) en 1975, est inspirante. Elle ouvre la voie à la réforme et au renouvellement dans l'Église. L'expérience a montré la direction de l'Église africaine assumant la responsabilité de la vie et de la mission de l'Église... Ils ont choisi le ministère collaboratif et rejeté le cléricisme tout en recherchant une laïcité plus active ; certains évêques ont appelé à la célibat optionnelle et le Cardinal Malula du Zaïre, par exemple, introduirait l'utilisation de ministres laïcs mariés dans son diocèse. »

--**Sheila Pires et Stan Chu Ilo**

[1] Joe Healey, private correspondence, 2015.

[2] "Africanisation réelle et cependant encore modeste — mais théologie propre qui s'efforce de répondre aux questions posées par nos divers contextes historiques et par l'évolution actuelle de nos sociétés : une pensée théologique à la fois fidèle à la tradition authentique de l'église, attentive à la vie de nos communautés chrétiennes et respectueuse de nos traditions..." — Tharcisse T. Tshibangu, Le Concile Vatican II et L'Église africaine: Mise en Œuvre du Concile dans L'Église d'Afrique (1960-2010) (Paris : Karthala, 2012), 131.

[3] See Silvia Recchi, "Churches in Africa and the Adaptation of Church Structures," Concilium 2006/4 (2006): 63.

□ Elochukwu Uzukwu, unpublished essay, 2019.

## OUR PARTNERS



aciafrica  
ASSOCIATION for Catholic Information in Africa

